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Ročník 27          obce Poděšín        č. 1/2023 
 

Novinky 
 

Úvod. Vážení občané. Uběhl další půlrok a vychází nové číslo zpravodaje. Ze staveb 

probíhá rekonstrukce klubovny hasičů. Dále pokládka kabelu vysokého napětí, kterou provádí 

distributor elektrické energie a neprobíhá úplně podle původních představ. Počasí bylo letos 

deštivější než obvykle, pak velká horka. Proběhly volby prezidenta republiky. Byl zakoupen 

nový traktor pro údržbu obce. V prostoru hřiště je kromě dokončení klubovny naplánováno 

dokončit úpravu okolí hřiště a postavit nový chodník pro zvýšení bezpečnosti občanů. Fasáda 

kulturního domu se odkládá a místo toho je naplánována důležitější rekonstrukce prostor ve 

školce. I letošní rok trvá ohromná inflace. Cena energií a pohonných hmot pomalu klesá, ale 

zejména elektřina a plyn je stále na několika násobku ceny oproti minulosti.       J. Dočekal 

Co v tomto čísle najdete:             Rekonstrukce klubovny hasičů 
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Události. 
14.01.  Myslivci uspořádali ples. 

03.01.  Zemřela Božena Palasová č.52 ve věku 86 let. 

05.01.  Zemřela Marie Slámová č.81 ve věku 67 roků.  

07.01.  Po dvouleté přestávce chodily dvě party Tří králů.  

11.01.  Zemřela Miluše Flesarová č.96 ve věku 64 roků. 

13.01.  Proběhlo první kolo prezidentských voleb, 27.1. druhé kolo. 

02.02.  Zemřela Anežka Šmirausová č.90 ve věku 85 roků. 

18.02.   Zemřel Václav Smejkal č.49, ve věku 93 roků. 

03.03.  Narodila se Adolfina Cihelnová č.p. 50 

19.03.  Čtyři jednotky zasahovaly u požáru lesa v katastrálním území obce Poděšín. 

22.03.  Narodil se Jiří Procházka č.p. 85 

25.03.   V kulturním domě proběhla valná hromada honební společnosti. 

02.04.   Ve školce proběhlo vítání občánků.  

23.04.  Narodila se Vendula Slámová č.p. 81 

29.05.  ZDV Sirákov zahájilo stavbu odchovny mladého dobytka v Poděšíně.  

30.05.  Narodil se Vincent Doskočil č.p. 107 

10.06.  Hasiči provedli sběr železného šrotu. 

17.06.   Poděšínem projížděl závod historických vozidel, 1000 mil ČS. 

25.06.  Proběhlo tradiční setkání na hranici Čech a Moravy.     

30.06.  Narodil se Jáchym Paleček č.p. 73             Z. Jaroš, J. Dočekal 
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Obecní úřad 
 

Usnesení zastupitelstva obce Poděšín, ze dne 23. 1.2023–1.5.2023 
38: Zastupitelstvo obce Poděšín schválilo návrh smlouvy na administraci projektu 

Víceúčelové hřiště v obci Poděšín mezi Rozvojovou agenturou zlínského kraje a Obcí 

Poděšín. Předmětem díla byla administrace projektové žádosti a poradenství k žádosti o 

dotaci. Žádost o dotaci byla podána do programu Ministerstva pro místní rozvoj – Podpora 

budování a obnovy míst aktivního a pasivního odpočinku. Celková cena za vyhotovení díla 

je 18 000,-Kč bez DPH. 

39: Zastupitelstvo obce Poděšín schválilo podání žádosti o dotaci z programu Obnovy 

venkova Kraje Vysočina na nákup nového komunálního traktoru John Deere X950r 

s příslušenstvím. 

40: Zastupitelstvo obce Poděšín schvaluje návrh smlouvy na spolufinancování provozu 

prodejny ze strany obce tak, že se obec zavazuje uhradit provozovateli částku představující 

předpokládaný záporný hospodářský výsledek za období celého kalendářního roku, a to 

počínaje rokem 2023, nejvýše však 200 000,-Kč. V případě, že záporný hospodářský 

výsledek se bude blížit výši odpovídající 70% dohodnuté částky (stropu), vyvolá 

provozovatel s obcí jednání ohledně dalšího spolufinancování tak, aby nejpozději do 30 dnů 

od sdělení podnětu provozovatele došlo k dohodě o pokračování či ukončení činnosti ze 

strany provozovatele.    

41: Zastupitelstvo obce schvaluje návrh na výrobu dvou zamykatelných skříní pro archivaci 

obecních dokumentů. 

42: Zastupitelstvo obce schvaluje znovu nákup 60 ks židlí do Kulturního domu z důvodu 

ukončení výroby stejné látky na čalouněné sedáky jako jsou na stávajících 50 ks židlí. Byl 

schválen stejný materiál, ale v odstínu antracit. 

43: Projednání nákupu dávkovacího čerpadla na chlornan sodný. Zastupitelstvo obce Poděšín 

bere na vědomí nákup nového Bateriového dávkovacího čerpadla DK 11.1 od firmy 

Vodaservis s.r.o. v hodnotě cca 13 000,-Kč. Toto čerpadlo bude umístěno v obecním 

vodojemu pro dávkování chlornanu sodného. Na stávajícím dávkovacím čerpadle došlo 

k poruše a už je nikdo neopravuje. 

44: Zastupitelstvo obce Poděšín schválilo řádnou účetní závěrku MŠ Poděšín za rok 2022, 

která byla sestavena k 31.12.2022 a nebyly shledány žádné nedostatky. 

45: Zastupitelstvo obce schválilo převod zisku MŠ do rezervního fondu ve výši 6 258,43 Kč. 

Peněžní prostředky budou účelově využity v následujícím období na rozvoj a vybavení MŠ. 

46: Zastupitelstvo obce Poděšín schvaluje Smlouvu o zřízení věcného břemene č.: JI-

014330082192/004-ADS mezi obcí Poděšín a EG.D, a.s. na pozemku parc. č. 1224/2 v k.ú. 

Dobroutov, kde bude umístěna distribuční soustava za účelem jejího používání. 

47: Zastupitelstvo obce schvaluje návrh na pokácení starých nemocných nebo jinak 

ohrožujících dřevin po obci. 

48: Zastupitelstvo obce schvaluje Žádost o vyjádření k technologickému vrtu na pozemku 

parc.č. 2500/3. Vrt bude zhotoven pro zapuštění výměníkové sondy tepelného čerpadla pro 

rodinný dům. 

49: Zastupitelstvo obce schvaluje Žádost o vyjádření k hydrogeologickému vrtu na pozemku 

parc.č. 2508/2. Vrt bude proveden do předpokládané hloubky 30 m za účelem zjištění 

vydatnosti zdroje podzemní vody. 

50: Zastupitelstvo obce schvaluje návrh stavby Skladu nářadí na pozemku parc.č. 265. Jedná 

se o stavbu z dřevěných trámů na betonových patkách opláštěnou palubkami a plechovou 
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střechou. Sklad by byl o velikosti 6x4m a sloužil by pro uskladnění potřeb hasičů a prostředků 

pro údržbu hřiště a klubovny. 

51: Zastupitelstvo obce schvaluje cenovou nabídku na nákup komunálního traktoru JOHN 

DEERE X950R od společnosti STROM PRAHA a.s. Cena této nabídky je 1 309 220,-kč a 

bylo rozhodnuto o zaslání objednávky na tento stroj. V cenové nabídce je vykalkulován 

komunální traktor s JOHN DEERE X950R s kabinou, čelní radlicí a čelním zametačem. 

52: Zastupitelstvo obce schvaluje návrh stavby chodníku ke hřišti, kde byly navrhnuty ještě 

nějaké úpravy, které budou řešeny s projektovou kanceláří. 

53: Zastupitelstvo obce schvaluje kompletní rekonstrukci sociálního zařízení v MŠ Poděšín. 

Z důvodu ucpání odpadů a následného čištění a prohlídky kamerou bylo zjištěno, že odpady 

sociálního zařízení jsou v havarijním stavu, a tak bylo navrhnuto podniknout kroky k jejich 

opravě a při této příležitosti zrekonstruovat celé sociální zařízení. 

54: Zastupitelstvo obce Poděšín schválilo Darovací smlouvu na uhrazení ztráty ve výši 

90.000,- Kč COOP družstvu Velké Meziříčí. Jedná se o ztrátu za rok 2022. 

55: Zastupitelstvo obce schválilo Smlouvu mezi obcí Poděšín a Státním fondem životního 

prostředí České republiky. Smlouva o poskytnutí podpory na „Realizaci hydrogeologických 

vrtů“ se uzavírá na základě Rozhodnutí ministra životního prostředí č. 05642011. Výše dotace 

činí 447 071,-Kč a představuje 60 % z celkových stanovených nákladů. 

56: Zastupitelstvo obce Poděšín schvaluje Plnou moc Mysliveckému spolku Sirákov ve věci 

zastupování obce Poděšín (člen Honebního společenstva Sirákov – Poděšín) na Valné 

hromadě Honebního společenstva Sirákov – Poděšín, která se bude konat dne 25.3. 2023 

v 17:00 hodin v kulturním domě v Poděšíně. 

57: Zastupitelstvo obce schvaluje prodej třech nepotřebných žulových schodů, které byly 

dříve umístěny před vchodem Mateřské školy a zabírají místo na školní zahradě. Byl navrhnut 

prodej za 2 000,-Kč kus. 

58: Projednání rozpočtových opatření. Zastupitelstvo obce Poděšín bere na vědomí 

Rozpočtová opatření za období 01/2023. 

59: Zastupitelstvo obce schválilo Nabídku projektových prací od firmy   Ing. Leoš Pohanka, 

projektové a inženýrské služby, 592 14 Nové Veselí na novostavbu chodníku k hřišti podél 

silnice III/3539. Jedná se o veškeré zpracování projektové dokumentace pro vyřízení 

potřebných povolení a pro výběr zhotovitele. Částka za tyto práce je 120 000,-Kč 

60: Zastupitelstvo obce Poděšín schválilo udělení Plné moci Ing. Leoši Pohankovi ve věci 

provádění inženýrských činností ve vztahu k dotčeným orgánům státní správy, správcům 

inženýrských sítí a stavebnímu úřadu pro novostavbu chodníku k hřišti podél silnice III/3539. 

61: Zastupitelstvo obce Poděšín schvaluje Žádost o prodej části pozemku parc. č. 212/1 o 

výměře cca 56 m2 od pana Pavla Šimka, Poděšín č.p. 25. Jedná se o pozemek před domem 

dotyčného a chce ho koupit z důvodu užívání a údržby zeleně. 

62: Zastupitelstvo obce zamítá Žádost o prodej části pozemku parc. č.45 o výměře cca 980 

m2 panu Jiřímu Šimkovi, Poděšín č.p. 25. Jedná se o pozemek okolo stavení parc. č. 155 a 

chce ho koupit z důvodu užívání a údržby zeleně. 

63: Zastupitelstvo obce schvaluje Návrh na přetřídění zeminy, která je navozena na hromadě 

za hřištěm. Ta by poté sloužila na terénní úpravy pozemků okolo nového hřiště a klubovny. 

64: Projednání Dotace na výsadbu stromů v intravilánu obce. Zastupitelstvo obce Poděšín 

bere na vědomí schválení dotace na výsadbu okrasných dřevin v intravilánu obce Poděšín. 

Výše dotace činí 194.888,89,- Kč což je 100 %. Výsadba proběhne na podzim roku 2023. 

65: Zastupitelstvo obce schvaluje Závěrečný účet obce Poděšín spolu se Zprávou o výsledku 

přezkoumání hospodaření obce Poděšín za rok 2022 s výhradou. 
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66: Zastupitelstvo obce Poděšín schválilo Účetní závěrku obce Poděšín za rok 2022. 

67: Zastupitelstvo obce Poděšín schvaluje Smlouvu o spolupráci při zajištění zpětného odběru 

a zařazení místa zpětného odběru do obecního systému odpadového hospodářství mezi obcí 

Poděšín a EKO-KOM, a.s. Společnost se zavazuje hradit obci odměnu v souladu se smlouvou. 

68: Zastupitelstvo obce schvaluje Záměr na prodej části pozemku, parc. č. 212/1, ostatní 

plocha o výměře cca 56 m2 v k. ú. Poděšín mezi obcí Poděšín a panem Pavlem Šimkem 

z důvodu zvětšení soukromého pozemku a jeho užívání a údržby. 

69: Zastupitelstvo obce zamítlo Žádost o finanční dar na činnost Domácího hospice Vysočina. 

70: Zastupitelstvo obce zamítlo Žádost od p. Vlastimila Prokopa, Pustina 434 o pronájem 

vodních ploch vlastněných obcí Poděšín v k.ú. Poděšín a podílem v Lesním družstvu Polná, 

kde by chtěl provozovat rybářskou činnost. 

71: Zastupitelstvo obce schvaluje Smlouvu o zřízení služebnosti mezi obcí Poděšín a 

společností Cetin. Vlastník zřizuje ve prospěch společnosti CETIN k pozemkům parc. č. 73 

a 2370 služebnost umístění a provozování komunikačního vedení za jednorázovou náhradu 

10 993,-Kč. 

72: Zastupitelstvo obce schvaluje Dodatek ke smlouvě o zprostředkování mezi obcí Poděšín 

a SFORP s.r.o. Projednání dodatku ke smlouvě uzavřené dne 28.11.2016, jejímž předmětem 

je uspořádání Energetické soutěže. Dodatkem se mění článek V., a to zpoplatnění ve výši 

950,-Kč bez DPH za správu odběrného místa/rok. 

73: Zastupitelstvo obce schvaluje založení Termínového vkladu u KB Žďár nad Sázavou za 

výhodných podmínek, které banka v této době nabízí. 

74: Zastupitelstvo obce schvaluje Záměr na prodej části pozemku parc. č. 47, ostatní plocha 

o výměře cca 170 m2 v k. ú. Poděšín mezi obcí Poděšín a panem Karlem Mirošníkem. 
                       Vypsal J. Dočekal 
 
 

 Stav financí k 30. 06. 2023:   
- pokladna:         29.929,00 Kč  

- bankovní účet 1:    5.015.520,86 Kč 

- bankovní účet 2:        46.142,84 Kč  

- bankovní účet 3:           3.279,64 Kč  

- termínovaný účet 1:  1.000.000,00 Kč 

- termínovaný účet 2:  1.000.000,00 Kč 

Celkem:     7.094.872,34 Kč   

- úvěr:           -2.127.418,00 Kč                        J. Dočekal 
 

 
 

 
 

Obec 
 

 

Nová webkamera. 
Dne 20.6.2023 byla předána do užívání nová webkamera u sochy Strom. Je to vlastně náhrada 

za kameru na hospodě, která byla vypnuta po uzavření hospody dne 11.6.2014. Rozvaděč 

s napájením připravil a nainstaloval Luboš Palas. Kameru nainstalovala firma Compakt 

z Havlíčkova Brodu. Součástí dodávky je vedle vlastní kamery baterie, záložní zdroj UPS a 

internetový vysílač/přijímač. Kamera je přes noc napájena stejným vedením jako veřejné 

osvětlení a ve dne baterií, která se přes noc nabíjí a ve dne vybíjí. Kameru lze dálkově přes 

webovou aplikaci nastavovat. Obraz bude umístěn na webové stránky Poděšína. Cena 

dodávky kamery byla celkem 28.707,- Kč. Provoz internetového připojení bude zdarma. 

Náklady na elektrickou energii budou vzhledem nízké spotřeby kamery minimální. Obrázky 

z kamery ve dne a v noci jsou níže.                        J. Dočekal 
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Komunální traktor JOHN DEERE X950R 
Dne 13.4.2023 byl obci Poděšín předán od společnosti STROM PRAHA a.s. nový komunální 

traktor značky JOHN DEERE X950R. Tento traktor je vybaven sečením o šířce 122 cm se 

středovým výhozovým tunelem do koše o objemu 650 l a hydraulicky výklopným až do výše 

dvou metrů. Dále k tomuto traktoru byla dokoupena kabina s topením pro práci v zimním 

období. Pro údržbu byly zakoupeny zametač na údržbu chodníků a cest a sněhová radlice, 

které se upínají na čelní tříbodový hydraulický zavěs a jsou plně ovladatelné z místa řidiče. 

Celková cena tohoto stroje je 1 343 100,-Kč. Dotace z Fondu Vysočiny z programu  

„OBNOVA VENKOVA VYSOČINY 2023“ činí 150.000,- Kč.                      D. Nejedlý 
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Židle do Kulturního domu 
 

Na konci února jsme do Kulturního 

domu zakoupili 60 ks nových židlí. 

Židle jsou od společnosti 

Technotrade CR s.r.o., od které jsme 

již před dvěma lety kupovali 50 ks. 

Cena byla 59.020,- Kč.          

       
                        D. Nejedlý 

 

 
 

 

Volby prezidenta republiky 

Volby se konaly 13.01. – 14.01.2023 první kolo a 27.01. – 28.01.2023 druhé kolo. Volební 

komise v Poděšíně byla čtyřčlenná, a to ve složení: Chvátal Filip, Poulová Lucie, Poulová 

Natálie a Šlechtický Vojtěch. Výsledky voleb v Poděšíně jsou v následující tabulce.     J. Dočekal 
 

 
Tabulka výsledků v Poděšíně 
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Výsadba stromků v obecních lesích 
V zimních měsících bylo po předešlých letech těžby kůrovcového dřeva v obecních lesích 

provedeno frézování klestu na ploše 1,8 ha, a to v lokalitách na Výbraškách a na dvou 

lokalitách na Samotíně. Poté v jarních měsících firma Dřevo Vysočina a.s. provedla výsadbu 

stromků v množství 6.450 ks sazenic za celkovou cenu s prací 167 796,-Kč.        D. Nejedlý 
 

 

  

  
 

Přeložka kabelu vysokého napětí 
Začátkem března byly zahájeny výkopové práce na přeložku vedení kabelu vysokého napětí, 

které bude mezi obcí Poděšín a Skrýšov uloženo do země místo stávajícího nadzemního 

vedení. Výkop je veden od mostku přes Samotínský potok za zemědělským družstvem 

v obecní cestě směrem do Dlouhých luk a dál směrem na Skrýšov.              D. Nejedlý 
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Požár lesa v Rybníčkách 
V neděli 19.3. 2023 ve 12:06 hodin přišla naší Zásahové jednotce Dobrovolných hasičů 

zpráva o vyhlášení poplachu na požár klestí na 100 metrech. Naše jednotka vyjela ve složení 

David Nejedlý, Zdeněk Sobotka ml., Lukáš Flesar, Luboš Palas a Petr Enderle pár minut po 

vyhlášení poplachu na místo určení, a to v Rybníčkách, kde hořel porost suché trávy. Po 

nahlášení veliteli zásahu jsme byli vysláni zřídit stanoviště na hrázi Mlýnského rybníka pro 

doplňování vody pro hasičská vozidla. Na cisterny jsme však čekali marně, protože z důvodu 

dešťů v předešlých dnech hasičská auta uvízla u lesa na podmáčené louce. A tak člen naší 

jednotky Lukáš Flesar musel auta vyprostit traktorem. Nakonec vše dopadlo dobře. Požár byl 

uhašen, auta vyproštěna a my jsme nakonec také čerpali vodu pro kolegy z Nového Veselí, 

kteří si k nám přijeli umýt auto od bahna.                   D. Nejedlý 
 

 

   

   
 

 

 

Pálení čarodějnic 2023 
Dne 30. dubna Sbor dobrovolných hasičů Poděšín uspořádal pálení čarodějnic. Tentokrát to 

bylo v trochu bojových podmínkách, protože občerstvení bylo z důvodu rekonstrukce 

klubovny nachystáno v pergole a terén na hřišti byl z důvodu dešťů celý podmáčený a blátivý. 

Hranice byla nahrnuta z ořezaných a pokácených stromů po obci, které v rámci brigád hasiči 

uklidili. Děkujeme.                          D. Nejedlý 
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Chodník k hřišti 
Po dostavbě multifunkčního hřiště jsme nechali firmou Ing. Leoš Pohanka, Nové Veselí 

vypracovat projektovou dokumentaci pro stavbu chodníku. Tento chodník bude pokračovat 

od cesty k zemědělskému družstvu až k hřišti, pro lepší dostupnost a hlavně bezpečnost. Zatím 

probíhá schvalovací řízení na úřadech, ale chtěli bychom tuto stavbu provést ještě v letošním 

roce.                       D. Nejedlý 
 

 
 

 

 

Zlatý erb 2023 
Po roce opět na stupni vítězů. V soutěži o nejlepší webové stránky obcí Zlatý erb jsme získali 

2. místo. Letos byla změněna pravidla a kategorie obcí se změnila na kategorii obcí a měst, 

které nejsou obcemi s rozšířenou působností. Tak se do naší kategorie dostala i menší města. 

Což je pro malé obce jistá nevýhoda a zvýšení konkurence. Přesto jsme se po loňském 1. místě 

udrželi na špici. Je to pro naši obec již pátá medaile (2009, 2021,2021, 2022, 2023). V naší 

kategorii bylo v kraji Vysočina přihlášeno 11 měst a obcí. V kategorii obcí s rozšířenou 

působností 15 měst. Pro rok 2023 tedy máme 2. nejlepší web obce v Kraji Vysočina. 

Rozhodovalo celkem 17 porotců a posuzovalo 5 kritérií: Kritéria pro web sloužící občanům, 

Kritéria pro elektronické služby, Kritérium pro responzivnost a optimalizaci webu, Povinné 

informace minimální a Kritéria pro web sloužící i návštěvníkům a investorům.              J. Dočekal 
 
 

 

Nejlepší webové stránky měst 
a obcí, které nejsou ORP 

Nejlepší webové stránky obcí s 
rozšířenou působností 

 

1 Velký Beranov 1 Jihlava 

2 Poděšín 2 Moravské Budějovice 

3 Přibyslav 3 Velké Meziříčí 

4 Vladislav 4 Žďár nad Sázavou 

5 Smrčná 5 Třebíč 

6 Oslavice 6 Havlíčkův Brod 

7 Sněžné 7 Telč 

8 Jámy 8 Pelhřimov 

 

9 Klokočov 9 Humpolec 

10 Cikháj 10 Chotěboř 

11 Sklené nad Oslavou 11 Náměšť nad Oslavou 

  12 Pacov 

  13 Světlá nad Sázavou 

  14 Bystřice nad Pernštejnem 

  15 Nové Město na Moravě 
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Dávkovací čerpadlo DK 11.1 
V měsíci únoru došlo k poruše 

dávkovacího čerpadla chlornanu sodného 

ve vodojemu obce Poděšín. Z důvodu 

zastaralého čerpadla a zrušení 

dosavadního servisu, který jako jediný 

tento typ čerpadel spravoval jsme byli 

nuceni zakoupit nové, a to od firmy 

Vodaservis ze Žďáru nad Sásavou. Je to 

bateriové dávkovací čerpadlo typ DK 11.1 

v hodnotě 14 930,-Kč.                      D. Nejedlý 
 

 
 

 

 

 

 

 

Rekonstrukce klubovny hasičů 
Rekonstrukce klubovny zdárně pokračuje. Stavební práce jsou hotové. Nyní se pracuje na 

vnitřním vybavení. Během prázdnin by mělo být vše ukončeno.                        J. Dočekal 
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Vítání občánků 2023 
 

 

 

 

 

 

 

V neděli 2.4.2023 byla Mateřská škola Poděšín opět otevřená při příležitosti jarního vítání 

občánků. Sešli jsme se společně se třemi rodinami a vítali jsme dvě holčičky Viktorii Palas a 

Veroniku Zvolánkovou a chlapečka Patrika Schauera.  

Atmosféra byla jako vždy velice příjemná a přivítání dětí z úst místostarostky Jitky Landové 

bylo velice vřelé. Vypadalo to, že vlídná slova se dětem líbila, nikdo neplakal, nikdo 

nevyrušoval.  

Po projevu se rodiče podepsali do pamětní knihy a předali jsme již tradičně finanční dar, 

poukázku a malý dárek. Maminkám květinu.  

Po předání jsme společně strávili čas u kávy a drobného pohoštění a zavzpomínali jsme na 

prožité dětství u nás v obci.  

Jsme moc rádi, že v obci přibývá nových občánků, přejeme dětem i jejich rodičům, aby se jim 

zde dobře žilo. 

Ještě zbývá poděkovat Jardovi Dočekalovi, který jako pokaždé všechno fotil a Marii 

Dobrovolné, která nám opět namalovala krásný obrázek do pamětní knihy.     
                     K. Dobrovolná 
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Mateřská škola 
 

Rozloučení s předškoláky 
   Loučení je smutná věc, smutná věc, smutná věc …. :-). Jako malé děti přišli, jako velcí 

odchází…Řeč je o dětech, které se loučily s mateřskou školou a plni očekávání se těší do 

základní školy, kam v září usednou do lavic. Místo nich přijdou zase nové děti, se kterými se 

za pár let budeme loučit také. Něco hezkého končí a začíná, a tak to má být. Přejeme jim 

mnoho úspěchů, hodné paní učitelky, samé jedničky a aby se jim ve škole líbilo. 

S předškoláky jsme se slavnostně rozloučili v úterý 13.června 2023. Letos do školy odchází 

Adélka, Elenka, Eliška, Zuzanka, Verunka, Jeník a Toník. 

„Mami, tati, je to tak, už je ze mě předškolák. Zpívám, kreslím, povídám, barvy také dobře 

znám. Tvary, ty jsou pro mě hračka, v pokoji už stojí taška.“ Všem Vám přejeme krásné 

prázdniny a po nich na shledanou.               MŠ Poděšín 
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Hasiči 
 

Výlov rybníka  
Na Velký pátek 7. dubna se uskutečnil výlov rybníka na Bejčině pořádaný sborem 

dobrovolných hasičů. Bylo vyloveno velké množství ryb, ať už kaprů, línů nebo štik.  

Vylovený byl i sumec, který měl cca 2 m. Výlov se uskutečnil z důvodu přebírky ryb, velké 

se prodaly a takové akorát se přemístily do Mlýnského rybníka, kde dorostou na podzimní 

výlov.                      S. Slámová 
 

   

   

   
 

Kronika hasičů 
Mnozí z vás ví, že jsem se pustila do nelehkého úkolu, a to začít psát Sboru Dobrovolných 

Hasičů Poděšín kroniku. Tento úkol jsem si zadala sama z důvodu, že mě mrzelo, že se nic 

nedochovalo a třeba i za 30 let už nikdo nebude tušit, co se před sto lety dělo.  

Moje práce započala na začátku dubna loňského roku, když jsem si začala chystat materiál o 

historii našeho sboru k oslavě 120 let od založení. Měla jsem materiál, který jsem netušila, 

zda je vlastně pravdivý. Oslovila jsem tedy pana Zdeňka Jaroše, následoval kronikář SDH 

Sirákov Ondra Jaroš. Mezi tím jsem psala do Státního okresního archivu Žďár nad Sázavou a 

Státního okresního archivu Havlíčkův Brod. V obou archivech mi vyšli vstříc a dali mi 

k nahlédnutí vše, co mělo souvislost s naším sborem. Ve Žďáře nad Sázavou v archivu je 

uložena kronika obce. V Havlíčkově Brodě jsem měla k dispozici záznamy o požárech 

na č.p.59 a č.p.23, evidence splátek na motorové stříkačce, nadále mi poradil pan ředitel 

archivu Mgr. Kružík, abych kontaktovala SDH Polnou, kde jsme byli od roku 1912-1940 

součástí Polenské župy 140.  Nezahálela jsem, sbor jsem kontaktovala a ozvala se mi členka 

SDH Polná paní Hrdličková, která byla moc ochotná a umožnila mi přístup do muzea Polná, 

kde jsme procházeli záznamy o Polenské župě 140. I zde jsem získala nějaké informace, ale 

co mě mrzí, je, že o našemu sboru se zde dochovaly jen dva seznamy členů. Dochovaly se 

z roku 1930 a 1936. Tyto seznamy se každý rok psaly pro lepší evidenci členů u hasičů.  

Následovala už jen poslední možnost, kde bych ještě něco mohla vypátrat o naší historii a tím 

bylo muzeum v Přibyslavi. I v tomto případě mi bylo vyhověno a měla jsem možnost 

k nahlédnutí České Rozhledy, Hasičské stráže, věstníku hasičských žup VI. Jednalo se o 
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rubriky psané hasičskými župními spolky, kde informovali o svých činnostech v letech 1923 

- 1938. Nalezla jsem zde i písně, Hasičskou hymnu a hasičský pochod. Na závěr jsem si 

prohlédla Sborníky České zemské Hasičské Jednoty, kde bylo evidováno každý rok, kolik 

členů je ve sboru 1912-1940. K této práci jsem si nechala vyhotovit dvě kroniky, v domnění 

že jedna bude od založení sboru 1902 a druhá 2002, ale nakonec jsem se rozhodla psát do 

jedné a následně pokračovat v další. Nebudu lhát, jde to pomalu, věnuji tomu svůj volný čas. 

 Na závěr bych chtěla požádat Vás spoluobčany, zdali by se u někoho nenašly fotografie 

automobilu, který hasičský sbor Poděšín vlastnil. Jedná se o Renault zakoupený 1928 a Praga 

Alfa zakoupený 1931. Nepohrdnu jakoukoliv fotografií či dokumenty týkající se sboru 

Poděšín.  Jestliže se někdo takový najde, kdo má materiál týkající se našeho sboru, tak bych 

byla ráda, když se mi ozve na tel. 777 988 207 nebo na email stana.slamova@seznam.cz    
                      S. Slámová 
 

 

  
 

 

Boží tělo 
V neděli 11.června v 8:30 hodin proběhlo v Nížkově v kostele Boží Tělo. Po mši svaté byl 

průvod obcí. Za náš sbor se účastnili Šárka Palasová, Antonín Sláma, David Nejedlý a 

Stanislava Slámová.                       S. Slámová 
 

  

mailto:stana.slamova@seznam.cz
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Oslava 130 let SDH Březí nad Oslavou V sobotu 3. června se uskutečnila oslava 130 

let od založení sboru dobrovolných hasičů Březí nad Oslavou. Oslava byla zahájená 

slavnostním průvodem po obci s Venkovskou kapelou, dále následoval průvod ke kulturnímu 

domu, kde oslava pokračovala. Členky SDH Březí nad Oslavou si přichystaly vtipnou a 

záživnou scénku kde, ukázaly, jak se kdysi hasilo, když vypukl požár. K poslechu a k tanci 

hrál Pressband. Za náš sbor se zúčastnili Vladimír Řeháček, Šárka Palasová, Hana Palasová, 

Naděžda Sobotková ml. a Stanislava Slámová.                  S. Slámová 
 

 

 
 

 
Hasiči prořezávají stromy 

 
Hasiči prořezávají stromy 

 
Velikonoční výzdoba 

 
Velikonoční výzdoba 
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Výročí 
 

První písemná zmínka o Poděšíně.  
V letošním roce si připomeneme významné výročí naší obce a to 790 let (1233 – 2023) od 

první písemné zmínky. Jelikož neumím číst prastaré písmo, tak jsem již dříve požádal okresní 

státní archiv ve Žďáru n.S. Odpověděl mně pan Mgr. Vít Křesadlo, toto: Za první písemnou 

zmínku o Poděšínu je považována latinsky psaná listina z roku 1233, v níž Heřman řečený 

Balko, mistr řádu německých rytířů, prodává Heřmanovi, opatu kláštera želivského, statky 

v Humpolci a nad Jihlavou. Nad Jihlavou je jmenováno několik obcí a mezi nimi i „Pustsin“, 

který je ztotožňován s obcí Poděšín. Text listiny byl otištěn jednak v druhém díle tzv. 

moravského diplomatáře a jednak v třetím díle českého diplomatáře. Dále mi pan Křesadlo 

poslal odkazy na opis této listiny. Jenže text je psán latinsky, a tak ho zaměstnankyně archivu 

v Brně paní Hana Křenková Mgr. přeložila ho češtiny: „Ve jménu svaté a nerozdílné Trojice 

amen. Pro nestálost lidské paměti je třeba uvážené skutky skvělých mužů svědectvím a 

písmem potvrdit, aby kvůli starobylosti nemohly být časem pozměněny, ale vždy pevné a 

stálé zůstaly. Proto my Heřman Balko, mistr řádu německých rytířů, se svými spolubratry ve 

známost všem uvádíme, že jsme panu Heřmanovi, opatovi želivského kláštera, prodali 

majetky, které máme v Humpolci a pod Jihlavou, totiž osady Podole, Dobre, Scrisowe, 

Bogedanze, Pustsin se vším v lesích, na luzích, v honitbách, mlýnech a v potocích, na polích 

obdělaných i neobdělaných a se vším příslušenstvím za 100 hřiven stříbra. Ačkoli ovšem ve 

věcech duchovních obchodování nemá místo, přesto přece jsme i kostely, které na prodaných 

pozemcích stojí, výše jmenovanému opatovi a jeho spolubratrům, postoupili jsme vlastnictví 

prodaných věcí a slíbili jsme smlouvu, aby nedošlo k pochybení či zpětnému nabytí majetku. 

Tento prodej se stal milostivého léta 1233 před panem Peregrinem, kdysi biskupem, a bratry 

našeho řádu kněžími Henrikem, Mladotou, Gozwinem, Chvnonem, Bertoldem, Bertoldem a 

Theodorikem, laikem Hugem a mnohými dalšími. Aby tento prodej mezi námi a smlouva 

platné a navždy nevyvratitelné byly, tuto listinu přivěšením naší pečeti potvrditi jsme dali.“ 
                    Z. Jaroš 
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Stalo se před 50ti roky - 1973 
 

● Od 1. února byl obecní kronikář Alois Chvátal č.32, nar. 15. října 1911. Kroniku psal do 

své smrti 5. července 1976. 

● 4. února bylo myslivci střeleno: 7 ks srnců, 6 ks srn, 17 srnčat, 122 zajíců, 107 bažantů. Po 

honu proběhly volby výboru, které skončily takto: předseda Stanislav Chvátal, místopředseda 

Jan Jaroš ml., hospodář Antonín Zich, jednatel Josef Palas, revizor Jaroslav Sobotka, 

myslivecká stráž Jan Košák ml., Josef Hanus, kynologický pracovník Zdeněk Kasal. 

● 18. února bylo dohodnuto, že od 1. ledna 1974 dojde k rozdělení honitby na dvě myslivecká 

sdružení, a to MS Rudolec a MS Sirákov, které bude mít 16 členů. Vyznamenání za 

dlouholetou činnost dostal Vratislav Palas. 

● V dubnu zahájil stavbu rodinného domu vedle cesty ke družstvu Zdeněk Jaroš nar. 

17.5.1927 na č.1. Novostavba dostala číslo 73. 

● Ve školní budově byla v květnu vybudována nová elektroinstalace v celé školní budově 

v hodnotě 27.000,-Kčs. 

● 2. června přišla bouře s velkým lijákem, až to na svazích bralo brambory. 

● Školní rok byl zahájen 3. září a ukončen 30. června 1974. Počet žáků 14, z toho 5 chlapců 

a 9 děvčat. 

● V říjnu byla zahájena regulace potoka ve vsi, od mostu k Sirákovu, ke splavu Mlýnského 

rybníka. Zpočátku šla práce pomalu, ale až se občané dověděli, že je práce znormovaná, 

nabrali si po 20 metrech i více. Do konce roku bylo štětování zhruba hotové. Též byly 

vybetonovány patky pod mostem u Jednoty a lávkou u Pařízkových. Práce pokračovala v roce 

1974, kdy byla dokončena práce na regulaci potoka o délce 323 metrů a dokončen nový most 

pod Jednotou i lávka pro pěší u Pařízkových. Vše bylo hotové do konce září 1974. 

● JZD pokračovalo ve stavbě opravárenské dílny. Nakupovaly se jen menší stroje, velké stroje 

přiděloval nadřízený orgán, který našemu JZD moc nepřál, protože se bránilo slučování. 

● 20. prosince 1973 odjela čerpací stanice, která po tři týdny na Samotíně měřila vodu a 

odebírala vzorky. Teď již před svátky se vodojem naplnil a vody bude dost. 

● 30. prosince 1973 zemřel Rudolf Musil č.38, narozen 14.3.1884. Zastupitel obce 27.9.1931 

– 12.6.1938 a 2.7.1945 – 5.7.1946. 

● Opis kroniky: JZD hospodaří dosti dobře, což je vidět i na obratu v Jednotě a pohostinství. 

Jednota má obrat 725.000,-Kčs, pohostinství 205.000,- Kčs. V naší obci je 230 občanů. JZD 

má asi 100 členů.  

● Celkové srážky za rok byly 518,7 mm, největší v květnu 165,6 mm. 
                     Z. Jaroš 
 

 

 
 

 
 

 
 

 

 
 

 
 

 

Stalo se před 100 roky - 1923 
 

● V polovině ledna zastavily sněhové bouře na Polensku na několik dní dopravu na silnicích 

i na železnici. 

● 1. března 1923 přišel do školy nový učitel Miloslav Hruška narozen 8. května 1899, v 

Dolních Hamrech okres Semily, učil zde do 15. dubna 1923.  

● V tomto roce nastoupil do Nížkova nový farář Jan Macek, který zde působil do roku 1924 

jako kaplan. 

● 26. března si Rudolf Šurnický podal na obecní úřad žádost o povolení prodávat obyčejnou 

kořalku. Obecní zastupitelstvo zmíněnou žádost zamítlo s odůvodněním, že v obci již jedna 

prodejna na obyčejnou kořalku existuje. 
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● 6. dubna byl velký požár v sousedním Sirákově. Protože vál silný vítr, padlo mu za oběť 18 

stavení. Hasilo 14 sborů.  

● Od 18. dubna do konce školního roku chodí žáci druhé třídy ze Sirákova do školy v 

Poděšíně. Od 18. května chodí ze Sirákova do Poděšína i žáci první třídy. Jelikož třídy nestačí, 

učí se polodenně.  

● 9. května zemřel doma následkem války Jan Šimek č.48, nar. 30.10.1868, který rukoval 

v roce 1916 ve stáří 48 roků. Byl na ruské frontě, tam onemocněl malárií, léčen byl 

v nemocnici v Ostravě. Odtud přišel domů v roce 1917, nějaký čas stonal a pak na následky 

války zemřel. 

● 15. května opět nový učitel Karel Josefi narozen 28. ledna 1901, ve Vysokém Mýtě, učil 

zde do 8. srpna 1923. 

● V květnu 1923 zemřel Josef Med č.50, narozen 3.9.1856 v Bonkově. Dlouholetý učitel na 

naší škole a zastupitel obce 1.1907 – 12.1.1910. 

● Na rozšiřování obecního rybníka bylo vydáno stavební povolení 27. června a již 26. 

listopadu tohoto roku byla provedena kolaudace. 

● 9. srpna nastoupil do školy učitel František Šuhaj a učil zde do 6. srpna 1924. 

● V neděli 13. srpna pořádal sbor výlet do Karbarů a večer se konala taneční zábava. Při 

ukončení se ozvaly poplašné signály a v nejbližším okamžiku valily se oblaky dýmu a 

plamenů ze statku Josefa Homoly č.20. Dík okamžité pohotovosti sboru již po pěti minutách 

po vypuknutí požáru chrlila stříkačka proud vody a v nejvyšší čas se podařilo zabránit šíření 

požáru. A tak se stalo, že hned po zábavě museli hasiči, muzikanti i občané rovnou k ohni 

hasit.  

● 1. září nový učitel Josef Balvín nar. 22. září 1904, v Kutné Hoře, učil do 6. srpna 1924 

● Školní rok započal 2. září a hned nastalo pravidelné vyučování. Do školy bylo zapsáno 75 

žáků, z nichž bylo 35 chlapců a 40 děvčat. Zakončen byl 28.6.1924. 

● 16. září proběhly nové volby do obce: Starosta Rudolf Flesar č.10, náměstek Martin 

Rosecký č.11, radní: Josef Hanus č.46, Adolf Fejt č.19, členové: Jaroslav Dočekal č.9, Josef 

Flesar č.7, Josef Homola č.20, Antonín Chvátal č.39, Stanislav Chvátal č.47, Václav Sláma 

č.19, Josef Stehlík č.36, Jan Stránský č.51. 

● 19. listopadu vypukl v Sirákově požár, na jeho hašení se úspěšně podíleli naši hasiči.  

● Zdejší divadelní kroužek zahrál za pomoci učitelů dva kusy divadelní a to „To byla noc“ a 

„Smír“.  

● 18. prosince je první zmínka o dalším hostinském a obchodníkovi, kterým se stal Josef 

Dobrovolný, narozen 19.1.1877. Tomu se na čísle 53 narodil 28. října 1925 syn Josef. Další 

zmínka je ze dne 28. prosince 1926, kdy v hostinci proběhla VČS SDH. Poslední zmínka o 

jeho působení je ze dne 9. června 1930, kdy se zde konala taneční zábava při svěcení 

hasičského praporu. Podle informací působil jako hostinský do roku 1934. Po celou dobu dělal 

současně mlynáře. 

● Celkové srážky na Polensku za tento rok byly 587 mm. 
                                     Z. Jaroš 
 

 
 

 
 

 

 
 

 
 

 
 

 

Lesní společenstvo 
 

 
 

V sobotu 25. března 2023 proběhla v kulturním domě v Poděšíně po 10 letech valná hromada 

honebního společenstva Poděšín – Sirákov, na které byl zvolen nový výbor. Předsedou byl 

zvolen Lubomír Slabý – Sirákov, místopředsedou Zdeněk Sobotka, členové Alois Nejedlý, 

Lukáš Flesar, všichni Poděšín, a František Kasal Sirákov.              Z. Jaroš 
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Svaz národní revoluce – 2. část 
 

 

Další zápis ze schůze výboru Svazu národní revoluce je ze dne 18. 

listopadu 1946, která se konala ve 14:00 hodin v hostinci bratra Otty 

Neubauera v Polné.  

Schůzi zahájil za nepřítomnosti předsedy a místopředsedy br. Jaroslav 

Dočekal a přednesl vykonanou práci v odbočce. Zapisovatelem byl 

zvolen br. Nováček z Nadějova, matrikářem Walter Bockschneider, 

propagačním a listovým referentem br. Otto Neubauer. Pro záležitosti 

zaměstnanecké byl zvolen jednatel br. Dočekal.  

Přihlášky členů byly odevzdány v Praze, a sice 112 členů. Rovněž 

žádosti pro přiznání partyzánského charakteru, pokud je členové 

podali, byly zaslány po pověření krajskou odbočkou do Prahy. Došlé 

věci pro sociálně slabé dovezl br. Jednatel a byly rozděleny sociálním, 

referentem br. Stránským a br. Bockschneidrem.  

Dle přípisu organizačního oddělení byly stanoveny členské příspěvky 

při příjmu do 2.000,-Kčs měsíčně na 60,-Kčs ročně. Legitimace stojí 

20,-Kčs., odznak 10,-Kčs. Podepsáni: František Sedlecký, Josef 

Turek, František Třeský a Jaroslav Dočekal.  

Další zápis o členské schůzi odbočky Svazu národní revoluce v Polné konané v neděli dne 15. 

prosince 1946 o 10. hodině dopoledne v hostinci pana Culky v Polné.  

Schůzi členů odbočky zahájil bratr předseda Sedlecký, uvítal přítomné a předal slovo 

jednateli, který přečetl zápisy valné hromady a výborových schůzí. Dle oběžníku Svazu 

národní revoluce v Praze ze dne 4. prosince usnesli Svaz národní revoluce se Svazem 

osvobozených politických vězňů a Svaz zahraničních vojáků II. odboje na společném postupu 

za účelem hájení práv přednostních uchazečů dle zákona č. 119 a 136/45. Za tím účelem 

budou vytvořeny koordinační komise, které připravují podrobné seznamy žadatelů. Do 

koordinační komise byli zvoleni za odbočku Stránský, Turek, Vimmer a Neubauer z Polné. 

Dále na návrh jednatele bylo usneseno zaslat všem členům oběžník pojednávající o 

přednostním právu členů s výzvou, aby se přihlásili s potřebnými doklady do 29. prosince 

1946, pokud na příděl pozemků, budov a živností reflektují.  

Bylo rozdáno rodinám po padlých v revoluci asi 220 kusů prádla a šatů z přídělu z Krajské 

odbočky v Havlíčkově Brodě.  

Podepsáni: František Sedlecký, Josef Turek, František Třeský a Jaroslav Dočekal.          
                     Z. Jaroš 
 

 
 

 
 

Výročí končící číslem 3 
 

1233-  První písemná zmínka o vsi – Pustin 

1533- 24.- 

26.4. 

Ohromné povětří s vichřicí, hromobití a déšť až průtrž mračen.  

V létě byla po 6 týdnů viditelná kometa. 

1713-  Název obce – Podieschin 

1863-  Počet obyvatel 363. 

1873- 28.8. Velký požár č.p.15, 16, 17, 19, 20, 23, 47 

1883- 15.1. Starosta Josef Rosecký č.19, rádní Martin Flesar č.10, Václav 

Šurnický. 

1893- 16.1. Byl naměřen mráz -32°C. Pomrzlo mnoho zvěře a ptáků. Lidem zmrzly 

brambory ve sklepích 
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1903- 1.11. Starosta Antonín Flesar 7, rádní Josef Rosecký 19, Jan Blažek 17. 

1913- 1. Starosta Alois Chvátal 47, rádní Josef Rosecký 19, Josef Homola 20. 

1923- 16.9. Starosta Rudolf Flesar č. 10, náměstek Martin Rosecký č. 11, rádní 

Josef Hanus č. 46, Adolf Fejt č. 19. 

1933- 19.10. Požár stodoly Jaroslav Dočekal č. 9, a obytné Josef Bláha č. 8. 

1933- 9.11. Zavražděn hajný Václav Brabec "V dlouhých loukách" 

1943- 1.6. Velké sucho. Epidemie neštovic, spály a záškrt. 

1963- 1.4. Regulace potoka od Hanouska ke vsi 1.855 m, Dlouhé louky 1.800 m 

a Peklo, 1.700 m, byly postaveny nové mosty.  

1973-  Počet obyvatel 230. 

1973- 1.10. Posílení vodojemu studněmi ze Samotína. 

1973-  Regulace potoka ve vsi – most k Sirákovu, ke splavu. 

1983- 27.7. Tropická vedra 36°C. 

1993- 1.1. Založena zemědělská firma bratří Slámových. 

1993- 1.4. Založeno Zemědělské družstvo vlastníků Poděšín 

2003- 1.1. Počet obyvatel 247, muži 122, ženy 125. 

2003- 1.1. Mateřská školka přechází na samostatnou právní subjektivitu jako 

příspěvková organizace obce Poděšín. Ředitelka nadále Marie 

Jarošová č.79. 

2003- 10.1. V Poděšíně proběhla okrsková výroční schůze hasičů. 

2003- 26.3. Firma Colas zahájila stavbu cesty mezi prodejnou a starou čekárnou,  

kopeček kolem čísel 12, 38, a 11, a úpravy kolem čekárny. Asfaltování 

proběhlo 18.4. 

2003- 23.4. Zahájena stavba chodníku na křižovatce u čísla 23. Tato akce byla 

dokončena 28. dubna. 

2003- 12.8. Vyhořela kůlna na slámu mezi oběma kravíny, hasilo 10 sborů. 

2003- 22.11. Změna katastrálních hranic mezi obcí Poděšín a Sirákov. Hranice jdou 

po hraně potoka. 

2003- 24.11. Zahájena plynofikace kulturního domu poprvé se topilo 22.1.2004 

2003- 21.12 Poprvé proběhlo v MŠ Poděšín vítání občánků do života. 

2013- 01.01. Počet obyvatel 248 z toho 126 mužů a 122 žen. 

2013- 26.01. Volby prezidenta v Poděšíně vyhrál Miloš Zeman. 

2013- 01.04. Zasněžené Velikonoce, to tu dlouho nebylo.  

2013- 27.04. Porucha vodovodní přivaděče nad horním kravínem. 

2013- 29.05. Hasiči zahájili stavbu přístřešku u klubovny. 

2013- 30.05. Byla dokončena plynofikace prodejny Jednota. Přípojka byla 

realizována 12. a 13. listopadu 2012. 

2013- 17.06. Zahájena rekonstrukce chodníku u Mlýnského rybníka.  

2013- 30.06. Na Blažkově otevřen fiktivní hraniční přechod Čechy – Morava. 

2013- 02.07. Zahájena stavba parkovišť u Jednoty, kaple a kulturního domu.  

2013- 05.07. Na školní budovu byla namontována hasičská siréna. 

2013- 29.07. Večer bouřka, vítr o síle orkánu a déšť (35 mm). 

2013- 02.09. Zahájen školní rok, je zapsáno 24 dětí. Z Poděšína 11 dětí. 

2013- 26.09. Ve 2 hodiny v noci byla vykradena prodejna Jednota. 

                                                                                                         Z. Jaroš 
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1000 mil Československých 
 

V sobotu 17. června mezi 13. a 14. hodinou projížděl Poděšínem závod historických vozidel. 

1.000 mil ČS. První etapa se jela z Prahy do Bratislavy, druhá po Slovensku a třetí z Bratislavy 

do Prahy. Poděšínem projíždí závod každoročně. 

Od 15. do 17. srpna probíhal závod 1.000 mil Československých. Tato tradice vznikla již 

v meziválečném období (1933), a proto se jí můžou účastnit jenom vozy vyrobené do roku 

1939. První den probíhala v Opletalově ulici přejímka vozidel. Celkem se na start postavilo 

108 aut. První etapa vedla z Prahy do Bratislavy s průjezdem a zastávkou v Polné, dále přes 

Zábornou a Janovice. Druhá etapa se jela okolo Bratislavy. Poslední sobotní etapa vedla 

z Bratislavy do Prahy se zastávkou v Přibyslavi a trasa vedla přes Sirákov, Poděšín, Nížkov. 

Průjezd přes Poděšín byl od 13:00 do 14:00 hodin.         Z. Jaroš 
 

  
 

Rozpočty obce 1997-2023 
 

Rozpočet naší obce v celém období, kromě roku 2000, kdy byla plynofikace obce, byl téměř 

vyrovnaný. Na rozdíl od státního rozpočtu. Jeho velikost podle obecních příjmů a kvůli inflaci 

měla vzestupný charakter. Tedy kromě období krizí v roce 2003 a 2009. Začínal na přibližně 

1 milionu a letos přesáhl 6 milionu. V roce 2020 díky úvěru dosáhl výjimečných 10 milionů. 

Jedná se samozřejmě o plány rozpočtů, skutečnost občas bývala jiná.             J. Dočekal 
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Domy 2023 
 

 

Přehled čísel popisných v Poděšíně. Jméno je dle majitele. Rok vzniku je třeba brát spíše jako rok 

první zmínky o majiteli, zahájení stavby nebo přidělení čísla popisného. V roce 1771 za Marie 

Terezie proběhlo první sčítání domů a obyvatel. Číslování začalo v domě, kde byla kovárna a dostal 

číslo 1 (Jaroš). Číslování pokračovalo dál v Chobotě, podél silnice do Dolního konce a dále pod 

školou po Malé straně a končilo číslem 36 (Stehlík). Nové číslování vytvořilo tedy takový kruh po 

naší obci. Z tohoto kruhu si úředníci 2x odskočili, a to na číslo 13 a 18. Nevíme, proč číslo 13 je 

odskočeno, když mělo patřit mezi čísla 12 (Doležal) a 14 (Nejedlý). Číslo 18, které by spíš mělo 

patřit mezi čísla 17 (Nejedlý) a 19 (Rosecký) a ne na plácek k číslům 26, 27 a 28. Čísla 37 a výš byla 

postupně přidělována, jak byl dům postaven, zkolaudován anebo jak se dělo u výměnků.        J. Dočekal 
 

 
 

Č.p. Jméno Rok vzniku Č.p. Jméno Rok vzniku

1. Jaroš  Zdeněk 1726 59. Řeháček Vladimír a Marcela 1930

2. Jágr Josef 1605 60. Žák Vojtěch 1987

3. Doležal  Antonín 1766 61. Šustr  Zdeněk 1934

4. Doležal  Antonín 1690 62. Kobylka Petr a Michaela 1934

5. Šlechtický Josef a Sekničková Jana 1635 63. Bláha  František 1936

6. Palas Vratislav a Marta 1701 64. Jágr  Petr 1982

7. Flesar  Stanislav 1741 65. Prokeš Daniel a Kateřina 1940

8. Žák  Vojtěch 1635 66. Rosecký  František 1934

9. Dočekal  Jaroslav 1635 67. Sobotka Zdeněk 1929

10. Flesar Milan 1566 68. Kuzmová Jana 1954

11. Navrátil Tomáš 1566 69. Enderle  Jiří 1966

12. Doležal Josef a Božena 1788 70. Rosecký  František 1967

13. Garbini Majdalena 1788 71. Chvátal Libor, Dana a Martin 1971

14. Nejedlý  Alois 1635 72. Sláma  Jindřich 1971

15. Hos Pavel a Machová Eliška 1635 73. Musilová  Hana 1973

16. Mašek  Michal 1788 74. Kulturní  dům 1954

17. zaniklé 1653 75. Kancelář ZDV 1965

18. Müller Jaroslav 1788 76. Jaroš Jiří a Eva 1978

19. Rosecký  František 1636 77. Kosour František a Jana 1980

20. Sobotka Zdeněk 1697 78. Koumar Milan a Věra 1979

21. Sobotka Zdeněk a Naděžda 1788 79. Jaroš Zdeněk a Radim 1980

22. Chalupník  Jan 1788 80. Sobotková Hana 1981

23. Šimek Jiří 1723 81. Sláma  Jan 1981

24. Mirošník Karel a Irena 1788 82. Šorf Milan a Jana 1984

25. Šimek  Pavel 1788 83. Flesar  Vladislav 1982

26. Šorf Ivo, Petr a Věra 1716 84. Bartošová Lea 1997

27. Divišová Vladimíra 1750 85. Nejedlý Bohumil, Anna a Procházková Jana 1981

28. Dostál Jaroslav a Nela 1788 86. Enderlová Miroslava 1984

29. Sláma  Miroslav 1635 87. Matoušek  Milan 1986

30. Dobrovolná Marie 1635 88. Koumar František a Hana 1986

31. Dobrovolný František a Marie 1754 89. Jágr  Pavel 1986

32. Chvátal Alois a Lucie 1605 90. Divišová Vladimíra 1984

33. Landa František a Jindřiška 1788 91. Nejedlý  Alois 1987

34. Poul Jan a Jana 1605 92. Doležal Václav a Jana 1994

35. Flesar  Bohumil 1716 93. Jágr  Jaromír 1998

36. Stehlík  Bohumil 1784 94. Sláma Pavel a Marie 1998

37. Dobrovolný  František 1839 95. Klubovna SDH 1978

38. Landa Roman a Jitka 1838 96. Flesarová Marcela 2002

39. Chvátal  Jaroslav 1838 97. Šlechtický Jiří 2002

40. Pártl Ladislav a Marie 1869 98. Geidl Milan 2014

41. Geidl Milan 1869 99. Schauerová Darina 2014

42. Prodejna Jednota 1869 100 Zvolánková Šárka 2014

43. Kaple 1869 101 Oborný Augustin 2017

44. Šitavanc Tomáš a Jitka 1869 102 Nejedlý David a Veronika 2016

45. Mateřská škola, OÚ 1828 103 Palas Luboš 2016

46. Vencelidesová Jaruška 1838 104 Ifrah Reda 2020

47. zaniklé 1839 105 Sobotková Naděžda a Schauer Lukáš 2020

48. Štohanzl Petr a Lenka 1839 106 Vodák Jan a Anna 2017

49. Růžková Danuše 1869 107 Doskočil Jakub a Kantorová Aneta 2020

50. Vejvodová Marie 1839 108 Šlechtický Jiří, Vojtěch a Michaela 2020

51. Stránský  Josef 1839 109 Flesar Lukáš a Růžena 2020

52. Zápotočný Bohumil a Dana 1839 110 Kovářová Martina 2021

53. Hostinec Rosecký František 1869 111 Sláma Jan 2020

54. Vencovský Aleš a Monika 1833 Paleček Zdeněk a Hana 2022

55. Novotný Miroslav a Doris 1890 Pilc Tomáš 2023

56. Landsman  Ladislav 1921 Enderle Petr a Zuzana

57. Sobotka Václav 1922

58. Zodlová Martina 1929
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Sport Stolní tenis 
 

Poděšín „A“ – Světnov „A“ 10:8, 3:15 – Nové Město „B“ 9:9, 6:12 – Borovnice 12:6, 9:9 – 

Ostrov n.O. 13:5, 6:12 – Nové Veselí B 15:3, 13:5 – Velká Bíteš B 14:4, 11:7 – Bohdalov 

6:12, 13:5 – Vlkov 6:12, 9:9 – Řečice 8:10, 6:12. 

Úspěšnost hráčů: Jaroš Radim 55/15 – 78,6%; Štikar Jaroslav 36/30 – 54,6%; Musil David 

30/38 – 44,1%; Kourková Jana 20/31 – 37,8% a Neubauer Aleš 8/20 – 28,6%. 

OP 3. třídy:          

1. TJ Nové Město na Moravě B 18 13 4 1 206:118 48 

2. SK Světnov 18 12 2 4 190:134 44 

3. Sokol Vlkov 18 9 6 3 174:150 42 

4. TJ Řečice 18 11 0 7 182:142 40 

5. TJ Poděšín 18 8 3 7 169:155 37 

6. KST Borovnice 18 7 4 7 176:148 36 

7. TJ Sokol Nové Veselí B 18 5 4 9 135:189 32 

8. Bohdalov 18 6 1 11 141:193 31 

9. TJ Spartak Velká Bíteš B 18 4 0 14 126:198 26 

10. Ostrov nad Oslavou 18 2 2 14 121:203 24 
 

Poděšín „B“ – Řečice „C“ 14:4, 12:6 – Dolní Heřmanice 7:11, 8:10 – Škrdlovice C 14:4, 11:7 

– Velká Bíteš C 8:10, 7:11 – Netín 11:7, 9:9 – Velké Meziříčí E 17:1, 16:2.  

Úspěšnost hráčů: Neubauer Aleš 41/3 – 93,2%; Slabá Stanislava 36/7 – 89,6%; Jaroš Zdeněk 

27/16 – 62,8% a Šlechtický Jiří 10/38 – 20,8%.        Z. Jaroš 

OS:          

1. SK Dolní Heřmanice B 12 12 0 0 161:55 36 

2. TJ Spartak Velká Bíteš D   12 8 1 3 131:85 29 

3. TJ Poděšín B 12 7 1 4 134:82 27 

4. Netín C 12 5 2 5 119:97 24 

5. Škrdlovice C 12 4 0 8 94:122 20 

6. TJ Řečice C 12 4 0 8 89:127 20 

7. ST Velké Meziříčí F 12 0 0 12 28:188 12 

 
 

https://stis.ping-pong.cz/druzstvo-39069/svaz-420714/rocnik-2019/soutez-3613
https://stis.ping-pong.cz/druzstvo-36988/svaz-420714/rocnik-2019/soutez-3614
https://stis.ping-pong.cz/druzstvo-35856/svaz-420714/rocnik-2019/soutez-3615
https://stis.ping-pong.cz/druzstvo-39313/svaz-420714/rocnik-2019/soutez-3614
https://stis.ping-pong.cz/druzstvo-36247/svaz-420714/rocnik-2019/soutez-3615
https://stis.ping-pong.cz/druzstvo-36880/svaz-420714/rocnik-2019/soutez-3614
https://stis.ping-pong.cz/druzstvo-39063/svaz-420714/rocnik-2019/soutez-3615
https://stis.ping-pong.cz/druzstvo-37577/svaz-420714/rocnik-2019/soutez-3616
https://stis.ping-pong.cz/druzstvo-38423/svaz-420714/rocnik-2019/soutez-3614
https://stis.ping-pong.cz/druzstvo-36991/svaz-420714/rocnik-2019/soutez-3613
https://stis.ping-pong.cz/druzstvo-37383/svaz-420714/rocnik-2019/soutez-3614
https://stis.ping-pong.cz/druzstvo-38424/svaz-420714/rocnik-2019/soutez-3617
https://stis.ping-pong.cz/druzstvo-36248/svaz-420714/rocnik-2019/soutez-3616
https://stis.ping-pong.cz/druzstvo-39333/svaz-420714/rocnik-2019/soutez-3617
https://stis.ping-pong.cz/druzstvo-35852/svaz-420714/rocnik-2019/soutez-3617
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Dolní kravín 
 

Jak jsem již psal, tak první velká stavba, kterou provádělo Jednotné zemědělské družstvo, byla 

stavba kravína (dolního). Stavba započala v červenci 1958 a byla otevřena 12. září 1959 a 

prováděl ji dodavatelským způsobem OSP Žďár n.S. Kravín byl přestavěn na jaře roku 1997 

na volné ustájení a byla přistavěna průchozí dojírna na 6 krav. V dojírně se poprvé dojilo 23. 

září 1997 odpoledne. V roce 2000 byla přistavěna ke kravínu na severní straně směrem 

k silnici zastřešená odchovna na telata a jalovice. 

Začátkem března 2023 bylo zahájeno bourání dolního kravína. Nejprve došlo k odstranění 

střechy a krovů a odřezání a odstranění všeho ze dřeva a železa. Následně nastoupily bagry, 

které bouraly zdi a betonovou podlahu a nakládaly na nákladní auta. Auta stavební můr 

odvážela do drtičky, která byla za kravínem.   

Koncem května zahájilo družstvo na místě zbouraného kravína stavbu odchovny telat a jalovic 

pro 220 kusů. Stavbu provádí stavební firma Aleš Dočekal z Nížkova.      Z. Jaroš 
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Zemědělství v Poděšíně – 9. část 
 

1968 
Byla provedena stavba hnojiště u 

kravína za 23.315,-Kčs a přípravny 

krmiv pro prasata za č.4 v ceně 

36.793,- Kčs.     

17. února 1968 se konala výroční 

schůze JZD. Nacvičili jsme několik 

písní, básní a scének, kterými jsme 

zpestřili jednání schůze. Na přípravě 

se podíleli i žáci ZDŠ v Nížkově. 

Všechny děti dostaly bonbóny, 

čokoládu a oběd. Letos hospodařilo 

JZD velmi dobře.   

 

Rostlinná výroba: Bylo dosaženo dobrých výsledků v obilninách, velmi dobrých 

v okopaninách. U brambor 266 q, u řepy 606 q a u mrkve 867 q z 1 ha. Vlivem rekultivace 

bylo dosaženo výnosu u sena z luk 60,6 q z 1 ha. 

JZD pěstovalo následující odrůdy obilovin a okopanin: 

Pšenice Mírovská 27,20 ha Skliz.   690q Z 1 ha  25q 

Žito  České 62,95 ha Skliz. 1708q Z 1 ha  27,9q 

Ječmen  Ekonom 29,48 ha Skliz.   753q Z 1 ha  25,5q 

Oves  Český žlutý 65,03 ha Skliz. 1 533q Z 1 ha  23,6q 

Brambory  Saskie 5 ha Skliz. 1 150q Z 1 ha 230q 

Brambory  Jizera 10 ha Skliz. 2 400q Z 1 ha 240q 

Brambory  Krasava 12 ha Skliz. 3 600q Z 1 ha 300q 

Brambory Blaník 12 ha Skliz. 3 600q Z 1 ha 300q 

Brambory Patrones 8 ha Skliz. 2 240q Z 1 ha 280q 

Brambory  Ostatní odrůdy 21,85 ha Skliz. 5 914q Z 1 ha 269q 

 

Živočišná výroba:  

 Výroba Prodej Spotřeba 

Mléko 288 990 l 241 407 l   47 498 l 

Vejce 147 257 ks 147 257 ks  

Maso hovězí   47 400 kg   47 300 kg  

Maso vepřové   52 700 kg   52 700 kg  

Dojivost na 1 dojnici          1 960 l 

Nosnost na 1 nosnici            151 ks 

 

Ekonomika: Peněžní příjmy        3 771 550 Kčs  

                      Náklady                   3 135 449 Kčs  

                      Zisk                             636 101 Kčs  

                      Odměny/z nákladů   1 163 000 Kčs  

Příspěvek na soc. zabezpečení činil již 12,5% z mezd.     

Investice: Stavba vodovodu dokončena v hodnotě 280 tisíc Kčs. Stavba hnojiště u kravína za 

23.315,-Kčs a přípravna krmiv pro prasata za č. 4 v ceně 36.793,- Kčs.     
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1969 
Po Vánočních prázdninách 1969 loupalo JZD mák. Prázdné makovice nabídl předseda JZD 

Stanislav Chvátal škole, aby si je dala do sběru. To jsme učinili a získali jsme přes 200,-Kčs. 

Od poloviny ledna 1969 nacvičujeme opět program na výroční členskou schůzi, kterou bude 

mít JZD 16. února. Do nácviku se zapojili i starší žáci, kteří teď chodí do Nížkova. Celý 

program trval asi jednu hodinu. Samotná schůze členů JZD byla velmi rušná a některé 

okamžiky nebyly právě vhodné pro děti, které tam čekaly na oběd, který po schůzi následoval. 

Předsedou JZD byl zvolen Jan Sláma č.29 (do teď Stanislav Chvátal č.33). Ve funkci byl do 

roku 1972. Agronom František Rosecký č.19, zootechnik Václav Sobotka č.57, skladník 

Antonín Doležal č.4, účetní Jaroslav Dočekal č.9, 2. účetní Ema Chvátalová č.32, skupinář 

Josef Flesar č.7, 2. skupinář Josef Jágr č.2, mechanizátor Vratislav Palas č.6. 

Byla postavena první bramborárna nákladem 620.511,- Kčs. Je to montovaná stavba 

s opláštěním hliníkovým plechem, izolace stěn i stropů polystyrenovými 15 cm silnými 

deskami. Uskladnění se provádí transportem do boxů, kde je nutné větrání. Bramborárna byla 

dostavěna byla v roce 1970. Družstvo koupilo dům č.66 od paní Konigsmarkové za 28.824,-

Kčs.    

Rostlinná výroba:  

Poprvé byl v tomto roce překročen výnos u ječmene 40 q z ha. Rovněž u ovsa byl slušný 

výnos 37,5 q z ha. Průměrný výnos u všech obilovin byl 33 q z ha. Též u brambor byl dobrý 

výnos 237 q z ha. Rybízu se sklidilo 53 q. Přímá kombajnová sklizeň byla na 60 ha, 

dvoufázová na 160 ha, sklizeň brambor kombajnem na 12 ha, ostatní plochy se sklízely ručně 

za tekem.  

Spotřeba průmyslových hnojiv: N – 317q P205 – 379q K20 – 514q v čist. živ. 

Spotřeba průmyslových hnojiv na 1 ha z.p. 0,65  0,79 1,05. 

Živočišná výroba:  

 Výroba  Prodej  Spotřeba  

Mléko  314 464 l 278 580 l   35 794 l 

Vejce  158 871 ks 158 871 ks  

Maso hovězí    47 200 kg   51 100 kg  

Maso vepřové   59 600 kg   60 200 kg  

Narozeno:   140 telat od 144 krav 

                    686 selat od 43 prasnic 

Dojivost na 1 dojnici  2 184 l mléka 

Nosnost na 1 nosnici    170 vajec 

 

Ekonomika: Výkony                     4 458 664 Kčs   

                      Náklady                    3 588 370 Kčs   

                      Zisk                              870 294 Kčs   

                      Odměny /z nákl./       1 424 319 Kčs   

                      Rentabilita                         24,25 % 

                      Odm.na 1 trv. Prac.        18 430 Kčs       

 

Investice: Stavba termoskladu na sadbové brambory, bylo prostavěno 520.000,- Kčs. Je to 

montovaná stavba s opláštěním hliníkovým plechem, izolace stěn i stropů polystyrenovými 

15 cm silnými deskami. Uskladnění se provádí transportem do boxů, kde je nutné větrání. 

Nákup domu č. 66 od paní Konigsmarkové za 28.824,- Kčs. Nákup nástrojů za 75.950,- Kčs.    
                                                                                                                                          Z. Jaroš 
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Obyvatelé 2022 
 

 

 

 
 

 
 

 
                      J. Dočekal 
 

 

 

Stav 1.1. Narození Zemřelí Přistěhovalí Vystěhovalí
Přírůstek 

přirozený

Přírůstek 

migrační

Přírůstek 

celkový
Stav 31.12.

254 3 - 8 5 3 3 6 260
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Školní kronika – 38. část 
 

Vynesením ze dne 21. dubna 1897 číslo 28 uvádí slavná c.k. okresní školní rada vyznání 

vysokého c.k. ministria kultura a vyučování ze dne 16. února 1897 číslo 2143 ohledně styku 

správců škol a učitelů se soukromými nakladatelstvími v příčině dodávky knih pro chudé 

žáky. 

Vynesení ze dne 10. května 1897 číslo 1445 ohlašuje slavná c.k. okresní školní rada instrukci 

ohledně přijímání školní mládeže průběhem školního roku. Vynesením ze dne 22. června 

1897 číslo 1907 oznamuje slavná c.k. okresní školní rada vynesení veleslavné c.k. zemské 

školní rady ze dne 3. června 1897 číslo 10.061 ohledně čistění školní budovy. 

Důležitá vynesení veleslavné c.k. zemské školní rady: Vynesením ze dne 30. ledna 1897 číslo 

81 vydala veleslavná c.k. zemská školní rada nařízení ve příčině prázdnin na obecních a 

měšťanských školách. 

Vynesením ze dne 21. dubna 1897 číslo 12.311 ohlašuje veleslavná c.k. zemská školní rada 

změnu v příčině vyučování ženským ručním pracím.   

Vynesením ze dne 20. dubna 1897 číslo 8686 oznamuje veleslavná c.k. zemská školní rada 

vynesení vysokého c.k. ministeria kultury a vyučování ve příčině užívání plakátů s pohledy 

na krajiny od c.k. nakladatelství státních drah vydávaných jako učebních pomůcek. 

Zdravotní stav školní mládeže: Školní mládež těšila se v tomto školním roce stálému zdraví, 

následkem čehož i docházka ku škole se valně zlepšila. 

Přehlídka c.k. okresního školního inspektora: Velectěný c.k. okresní školní inspektor Jan 

Huml vykonal přehlídku dne 20. května 1897. 

Počet dětí do školy vůbec přijatých: na začátku školního roku 68 a na konci školního roku 70. 

Z těch bylo 65 katolíků a 5 evangelíků-reformovaných. Počet dětí školou povinných na 

začátku školního roku 69 a na konci školního roku 60. 

1897/98 
  Počátek a konec školního roku: Školní rok započal 16. září 1897 slavnými službami Božími 

a ukončen dnem 30. července opět slavnými službami Božími. 

Důležité události z dějin Nejvyššího panujícího domu: Nejvyšší panující dům utrpěl v tomto 

roce opět citelné ztráty. Dne 23. března 1898 zesnula v Pánu Její c.k. Výsost arcikněžna 

Natálie dcera arciknížete Fridricha (syn arciknížete Karla Ferdinanda) a Izabely. Vznešená 

v Pánu zesnulá narodila se 13. ledna 1884. 

Dne 24. května 1898 zesnul v Pánu v Dolních Rakousích Jeho c.k. výsost pan arcivévoda 

Leopold, syn Jeho c.k. Výsosti arciknížete Rainera. Vznešený v Pánu zesnulý byl generálem 

jízdy, majitelem pěšího pluku číslo 53 a pluku stavitelského číslo 2. Narodil se dne 6. června 

1823. V dějinách c.k. armády a vojenské techniky bude vznešenému zesnulému vždy vděčná 

a nehynoucí památka zachována.  

Náboženská cvičení: Zkouška náboženská vykonána veledůstojným pánem panem J. Šimkem 

vikar. sekretářem a děkanem v Polné 23. května 1898. Školní mládež byla dvakrát účastna 

nejsvětější svátosti oltářní a to: 11. listopadu 1897 a 6. května 1898. Mimo to obcovala školní 

mládež službám Božím v neděli a ve svátek (pokud tomu počasí dovolilo) za dohledu učitele.  

Složení místní a okresní školní rady: Ve složení okresní školní rady stala se odchodem 

všeobecně ctěného a váženého okresního hejtmana a předsedy c.k. okresní školní rady pana 

Ben. Freudla změna. Týž povolán za místodržitelského radu do Písku. Na jeho místo povolán 

pan Matějka za c.k. okresního hejtmana a předsedu c.k. okresní školní rady.  

Založení školní zahrady: Tímto školním rokem založena na pozemku bývalé školní zahrádky 

nová školní zahrada, jež jest o 64 m2 větší bývalé.         Vypsal Z. Jaroš 
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Antonín Chvátal v Americe - 22. část 
 

Osobně jsem se opravdu těšil na domov a na tu naši drahou českou vlast, skoro ještě více, než 

když jsem se vracel z Ameriky, poněvadž jsem teď najednou začal chápat po téměř 

desetiletém pobytu mimo rodnou zem, co to je vlast, národ a osobitá kultura a zvyky lidu. 

Umiňoval jsem si, že nyní doma po všem našem českém pečlivě poohlédnu, že si vše 

zapamatuji, poněvadž nyní si toho aspoň budu umět lépe vážit, když jsem poznal cizí národy, 

jejich země, zvyky a způsob života. A tak mi při tom rozumování přišla na mysl vzpomínka i 

na mou první čítanku z dětských školáckých let, z níž jsme se také naučili těm krásným 

veršům písně, kterou známe dodnes.  

Při těchto vzpomínkách, myšlenkách těšení se na shledání s domovem a při společném zpěvu 

dobytčí vagóny se nám brzy zdály být královskou vypolstrovanou loží, ačkoli to s námi, 

lomcovalo a drkotalo o sto šest. Když náš vlak přijel do Uherského Hradiště, byl pro nás 

připraven oběd, který byl opravdovou pochoutkou, snad už jen pro ten náš domácí vzduch a 

českou řeč všude kolem. Při obědě nám vyhrávala vojenská kapela, která nám to největší 

překvapení připravila pro náš odjezd. Když jsme totiž nalezli do vagónů, abychom se vydali 

na poslední úsek naší cesty, spustili chlapci muzikanti z ničeho nic Kde domov můj. Lidé 

drazí, to si snad ani nedovedete představit, jak ta píseň tehdy na nás působila! Všichni jsme 

radostí výskali, skákali, zpívali a při tom se nám řinuly z očí slzy pravé dětské radosti. Nebylo 

se ani čemu divit. Mnohý z chlapců byl po prvé ve světě a nyní se zase ponejprv po několika 

měsíčním pobytu vracel domů, do rodných Čech. Někteří zase slyšeli tu vlasteneckou píseň 

poprvé v životě, a proto její krásný obsah byl pro ně tím pravdivější, když ji zaslechli po 

návratu domů. Zase jsem se ale musil mimochodem obdivovat tomu, jak pevně byly stavěny 

ty dobytčí vagóny rakouských státních drah, poněvadž chlapci vyváděli při zpěvu té 

vlastenecké melodie tak, že by nebylo bývalo divu, kdyby se některý ten vagon rozšrouboval 

nebo polámal. Další zastávka našeho transportu byla velmi krátká, na nádraží v Německém, 

dnes Havlíčkově Brodu. Tam jsem byl už trochu jako doma. Naše konečná stanice byla pak 

Sedlec u Kutné Hory, odkud jsme pochodovali asi 20 minut pěšky do kutnohorských kasáren. 

Po celé délce silnice stály husté řady lidí, kteří nás vítali a mezi nimi mnohá matka, která 

vyhlížela, je-li mezi navrátilci z Bosny i její synek, kterého neviděla už celé tři roky. Všichni 

krajané nám radostně mávali a zdravili náš prapor a bylo nám to docela milé, že v nás spatřují 

ty naše české hochy z Bosny. Tehdejší kutnohorská kasárna byla umístěna v rozlehlých 

budovách starého kláštera, který byl během své historie několikrát vydrancován, v husitských 

válkách lehl popelem a když byl obnoven, zase jej po několika stoletích zrušil ten osvícený 

císař Josef II. Je sice pravda, že ve všech evropských zemích bylo by někdy klášterům třeba 

připomenout chudobu zakladatelů jejich řehole, když z různých důvodů, během století 

začínali někdy zapomínat na své ideály Kristova evangelia, které jim právě dávaly smysl a 

byly tak dlouhá staletí šiřiteli pravé kultury vytrvalou mnišskou prací, modlitbou a školou (jež 

někdy bohatství inferované církve pak dočasně zadusilo), ale v zemích naší staré vlasti těch 

revolučních bouří proti Církvi bylo snad přece jen trochu moc. A dodnes tomu není konec, 

zatím co ve Francii, ve Španělsku a jinde byla Církvi dávno vrácena svoboda a tím i možnost 

dokázat lidem, že chyby minulosti byly chybami lidí tehdejších dob, a ne Kristova evangelia. 

To je věčné a má v sobě tolik vnitřní síly, že v každé době lidských dějin bude mít dost 

následovníků, kteří jsou ochotni dokázat svou víru v Krista i v chudobě, kvalitou svých 

charakterů a své obětavé práce pro dobro bližních. To, ale jen tak mimochodem. V té Kutné 

Hoře bylo mi jasné, co naši věřící předkové dokázali, když měli tu středověkou živou víru, 

poněvadž hned vedle kasáren stál ten slavný gotický chrám svaté Barbory, který tam stojí 
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dodnes a hlásá světu, že Čechové byli křesťanským a svobodným národem už v době, kdy o 

naší drahé Americe ještě nevěděl ani sám Kolumbus. Ovšem v době, kdy jsem v Kutné Hoře 

vojákoval, mne ani ta stavební krása kostela svaté Barbory nijak nevábila, poněvadž se mi 

zdál celý kostel nějak opuštěn. Snad tam nějaký kněz byl, ale nikdy jsem tam neviděl sloužit 

mši svatou. Chodil jsem tedy raději do druhého kostela, jenž byl myslím zasvěcen svatému 

Jakubovi. Ten kostel měl vysokou věž, která se nějak aspoň zdánlivě klonila k jedné straně, 

jako ta slavná věž v italském městě Pise. V tom kostele bývalo útulněji, poněvadž tam bývaly 

pravidelné služby Boží. Chrám svaté Barbory tam byl postaven proto, poněvadž ve středověku 

byla prý snad Kutná Hora největším městem po Praze pro ty stříbrné doly. Však také se tehdy 

říkalo, že Kutná Hora je celá podkopaná, poněvadž se tam kutalo zlato, stříbro a jiné kovy, a 

také z našich kasáren měl vést nějaký podzemní tunel do sklepení pod chrámem svaté 

Barbory. Často jsem si zašel na blízký kopec Kaňka, kde byly velké haldy vykopané zeminy 

a také ještě otevřený vchod do podzemních šachet. Z vrchu Kaňka byl krásný rozhled po 

celém kutnohorském okolí, a zvláště města Starý a Nový Kolín, odtamtud je člověk viděl jako 

na dlani. Však jsem si také nenechal ujít příležitost, abych ta města navštívil. Také všechny 

okolní vesnice jsem navštívil, abych viděl, jak se zde v kraji hospodaří. Bylo to tím lehčí 

všechna ta místa navštívit, čím více se lišila má kutnohorská vojančina od služby 

v sarajevských kasárnách. V Kutné Hoře nebyly žádné strážní hlídky, protože v zemi byl 

pokoj a pořádek, a tak se hlavně hodně pochodovalo, aby se voják naučil vytrvalosti, dovedl 

snášet námahu a poznal terén. Jména těch vesnic kolem Kutné Hory jsem už zapomněl, ale 

jméno obce Nové Dvory mi z paměti nevymizelo, poněvadž si dobře vzpomínám, že tam bylo 

z Kutné Hory vidět a naopak, když šel člověk z Nových Dvorů směrem ke Kutné Hoře, 

nemohl zabloudit, poněvadž Kutnou Horu je vidět přímo z Nových Dvorů. V kutnohorských 

kasárnách jsem začal nejprve také kuchařinou, ale dlouho jsem v kuchyni nepobyl. Venku se 

mi lépe líbilo, a ty pochody jsem měl docela rád, poněvadž bylo poučné vidět, jak naši lidé 

v tom kraji pracují a zároveň jsem také poznával krásu své rodné země, kterou jsem si již 

v Sarajevu umínil poznat. V kuchyni jsem tedy byl jen asi tak do podzimu, kdy narukovali 

reservisté, pro něž jsem ještě musil vařit. Na to si dobře vzpomínám. Pak také i nato, že se 

tam kupovalo jídlo na každý den, protože kasárna byla ve městě a jídla všude dost. Ten 

kasárenský dvůr, na němž stála naše kuchyňská bouda, bych asi poznal ještě dnes, kdybych 

se tam jel podívat, není-li snad zastavěn nějakou novou stavbou. Ale mohl bych jistě dosti 

přesně říci, kde ten dvůr býval. Znal jsem totiž každý jeho kout, poněvadž jsem tam vždy 

hledával nějaké místečko, kam bylo možno uschovat trochu kafe a cukru pro stařičkého 

lampaře, který chodil každý večer rozsvěcovat pouliční plynové lampy a ráno je zase 

pravidelně zhasínal. Byl to opravdový chuďas, ale poctivec a dobrák, proto jsem si nedělal 

žádné výčitky svědomí z toho, že jsem mu dovolil, aby si trochu osladil život ve svém 

opuštěném stáří po letech poctivé dřiny na c.k. konto.   

Jednoho dne, když jsem zrovna vařil oběd pro celou kumpanii, přišel ke mně voják a hlásil 

mi, že jsem dostal měsíční dovolenou. Nechtěl jsem tomu věřit, ale bylo tomu tak. Tehdejší 

český poslanec Klofáč v říšské radě ve Vídni vymohl českým vojákům, aby v každé setnině 

byli vybráni dva vojíni pro odměnu za vzorné chování a poctivé plnění vojenské služby. 

Odměnou byla právě ta jednoměsíční dovolená. A tak milý čtenáři, vidíš, že jsem se choval 

na vojně dobře a že ta moje dovolená byla vlastně vyznamenáním pro mé drahé rodiče, kteří 

mne vedli od dětství k práci a k poctivosti a dovedli mi svým příkladem dát pevnou víru 

v Boha a vědomí své osobní odpovědnosti před Boží otcovskou autoritou. A za tento největší 

dar, pevnou víru, kterou mi kromě života dali, vzdávám zde, na stará kolena svým drahým 

rodičům upřímné zaplať Pán Bůh.              Anton Chvátal, přepsal Z. Jaroš 
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Rok 1714:  
Roku minulého zrušena jest budova Na Lázni zvaná, co městu celému sloužila, ta, co u 

rybníka byla. Na místě stejném, nechali měšťané a primátor pivovar postaviti. On prý více 

potřebný bude a peníze se více vydělat dají.  

Celý měsíc leden zase teplý se drží, ale pak pořádné mrazy udeří i sněhu vypadlo víc jak 2 ½ 

lokte i více. Nejhorší to jest k Polné, když se přes Zábornou jede, tam některé chalupy viděti 

není, tak jest i u Skrejšova. Mrazy drží a voda je vymrznutá ve všech studních, potoku i 

rybnících. Zase, jak léta jiná se sníh rozpouštěti musí, a to se na jídlo i dobytku dávati.  

Slyšeti jest o tom, že Turci vojnu chystají, ještě že my už staří jsme a dítka naše malá jsou.  

Roku minulého 1713, zvolený jest v Polné primatorus nový, a to jest Vondřej Herbst. Jsme 

zvědavi, jak on se starati tam bude a jak dlouho bude.  

Jaro teplé přišlo a množství ptactva jarního už svá hnízda staví a zpěvu plno jest. Hned člověk 

každý život svůj těžký jinak vidí. Na polích se pilně pracuje, jen občas slyšeti jest křik a 

nadávky drába obecního, který tatarem svým občas někoho udeří. To on nejvíce troufá si na 

ženy i dítky, které bránit se bojí. Ženy on často ohmatává a všelijaké řeči vede, když manželé 

jejich tam nejsou. To, kdybych já viděl ho, to konec jeho by byl asi dočista. I když bych pak 

v šatlavě na nějaký čas seděti musel.  

Dne 18. ho srpna, jména Jeleny, katolický Heleny, velká bouře nastala po poledním čase. To 

tma nesmírná se ukázala a hromy s ohněm na obloze dlouho jsou. Pak déšť jest a všude potoky 

vody a bahna se valí z kopců dolů. Kde kamenitá země jest, tak hlína všechna se dolů řítí. To 

pak na polích jen kamení ostane a hlad nás čekati bude. Hodně škody se udělalo na polích 

panských i našich. Když ta pohroma skončila, tak jsem s bratrem Mikulášem I na koně sednuli 

a hned jsme se šli podívati, co zbylo nám. Spoušť veliká jest všude, kam se oči otočí. Na 

našem je toho polovice pryč, bratr štěstí měl, ona ta bouře jiným směrem se dala. To šetřiti 

budeme muset hodně a možná i něco zakoupiti.  

Také jsem neštěstí měl, když jsme jednou domů z pole jeli, tam v cestě díra veliká jest a já 

jsem dolů spadnul z vozu toho a nohu jsem si silně potloukl. Více jak měsíc celý jsem chorý 

byl. Ještě že na žatvu už jsem trochu dělati mohl.  

Mor se prý šíří po zemí naši. Tak vyšlo nařízení, že na hranicích blízko nás se obnovují 

šibenice, kdo lapen bude z panství jiného, tak může být hned na místě tom pověšený, aby mor 

nepřenášel. Tak tomu je k Rudolci i Matějovu. A tam, kde hranice zemské moravské jsou.  

Rok 1715:  
Od listopadu konce hojně sněhu leží, ale mrazy veliké nejsou. Do konce ledna ho jest do výšky 

víc jak 3 lokte, kde vítr foukal, tak ještě více. Nejhorší bývá, když se na statky jití musí. U 

souseda našeho v Sirákově, zvaného Czyncžera, dne 14. února někdo oheň nakladl (založil), 

oni v Nížkově všichni dělati šli i s dítkami malými. Chalupa celá na popel padla, oni tuze 

chudí byli, neví, co dělati dál budou. Ten den ještě odpoledne, když k večeru se už klonilo, to 

samé v Poděšíně se stalo.                      Václav Flesar, přepsal Z. Jaroš 
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